
Protokół nr XXXVIII/2014 
 

z   Sesji Rady Miejskiej w Poniecu odbytej   29 kwietnia  2014 roku w godz. 14
00

 -  17
00

 

w sali  Gminnego Centrum Kultury Sportu Turystyki i Rekreacji  w Poniecu. 
___________________________________________________________________________  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej  Jerzy  Kusz  o godzinie 14
00

 otworzył XXXVIII Sesję Rady 

Miejskiej w Poniecu. Powitał radnych, a w ich imieniu : 

   

 Burmistrza Ponieca                                                            Jacka         Widyńskiego 

      i  pracowników  organu  wykonawczego 

 Komendanta Powiatowego Policji w Gostyniu                 Piotra         Gorynię 

 Zastępcę  Komendanta Powiatowego Państwowej  

      Straży Pożarnej w Gostyniu                                              Tomasza    Banaszaka                                 

 Przedstawiciela Starostwa Powiatowego w Gostyniu       Grzegorza  Mayera 

 Kierownika Posterunku Policji w Poniecu                        Leszka       Mochalskiego  

 Prezesa Zarządu Oddziału Miejsko-Gminnego  

      Związku OSP RP w Poniecu                                             Bolesława  Lipowicza  

 Komendanta Gminnego OSP w Poniecu                          Jerzego      Wendzonkę 

 Honorowego Obywatela Gminy Poniec                            Feliksa       Dudkowiaka                           

 Dyrektorów szkół, kierowników zakładów i jednostek budżetowych 

 Sołtysów 

 Przedstawiciela prasy lokalnej 

 

Listy obecności radnych i gości stanowią załączniki do protokołu. 

Nieobecni radni : Krzysztof Matecki i Marcin Stróżyński. 

 

Przew. Rady Miejskiej Jerzy Kusz stwierdził, że zgodnie z listą obecności w sesji 

uczestniczy 13 radnych, co stanowi kworum pozwalające do podejmowania uchwał.  

 

Następnie przewodniczący obrad Jerzy Kusz stwierdził, że radni otrzymali porządek obrad 

sesji wraz z zaproszeniami na XXXVIII Sesję, zwrócił się z pytaniem do radnych o uwagi do 

porządku obrad XXXVIII Sesji Rady Miejskiej.  

 

Burmistrz Ponieca Jacek Widyński zgodnie z art.20 ust.5 ustawy o samorządzie gminnym z 

dnia 8 marca 1990 roku zaproponował umieszczenie w porządku obrad XXXVIII Sesji Rady 

Miejskiej w Poniecu dwóch następujących punktów : 

 

1. podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXXV/274/2013 Rady Miejskiej w 

Poniecu z dnia 19 grudnia 2013 roku w sprawie pomocy rzeczowej Powiatowi Gostyńskiemu 

w 2014 roku, 

2. podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXXVII/294/2014 Rady Miejskiej w 

Poniecu z dnia 28 marca 2014 r. w sprawie zaciągnięcia pożyczki z Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz przeprowadził głosowanie, w którym za 

wprowadzeniem:  
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-  jako punktu 7 podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXXV/274/2013 Rady 

Miejskiej w Poniecu z dnia 19 grudnia 2013 roku w sprawie pomocy rzeczowej Powiatowi 

Gostyńskiemu w 2014 roku - głosowało 13 radnych, 

 

-  jako punktu 8 podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXXVII/294/2014 Rady 

Miejskiej w Poniecu z dnia 28 marca 2014 r. w sprawie zaciągnięcia pożyczki z 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu - 

głosowało 13 radnych. 

 

Rada Miejska w głosowaniu jednomyślnie przyjęła następujący  
 

porządek obrad XXXVIII Sesji Rady Miejskiej  
 

1. Otwarcie. 

2. Sprawozdanie Burmistrza Ponieca i Przewodniczącego Rady Miejskiej w Poniecu z 

działalności w okresie międzysesyjnym i realizacji uchwał podjętych na poprzedniej 

sesji. 

3. Interpelacje i zapytania radnych. 

4. Wysłuchanie informacji na temat bezpieczeństwa publicznego na terenie Gminy 

Poniec. 

5. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w uchwale budżetowej Gminy Poniec na rok 

2014. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie określenia opłat za korzystanie z wychowania 

przedszkolnego w przedszkolach i oddziałach przedszkolnych w szkołach 

podstawowych w Gminie Poniec. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXXV/274/2013 Rady Miejskiej w 

Poniecu z dnia 19 grudnia 2013 roku w sprawie pomocy rzeczowej Powiatowi 

Gostyńskiemu w 2014 roku. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXXVII/294/2014 Rady Miejskiej w 

Poniecu z dnia 28 marca 2014 r. w sprawie zaciągnięcia pożyczki z Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu. 

9. Przyjęcie protokołu z XXXVII Sesji Rady Miejskiej. 

10. Sprawy organizacyjne. 

11. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzednich sesjach. 

12. Wolne wnioski i zapytania. 

13. Zakończenie. 
 

Przystąpiono do omawiania poszczególnych punktów. 

 

Pkt 1. Otwarcie. 

                 Jak wyżej. 

Pkt 2. Sprawozdanie Burmistrza Ponieca i Przewodniczącego Rady Miejskiej w Poniecu 

z działalności w okresie międzysesyjnym i realizacji uchwał podjętych na 

poprzedniej sesji. 

 

Burmistrz Ponieca Jacek Widyński przedstawił sprawozdanie z działalności w okresie 

międzysesyjnym oraz z realizacji uchwał podjętych na XXXVII Sesji Rady Miejskiej. 

Informacje zostały przyjęte bez uwag. Stanowią załączniki do protokołu. 
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Przewodniczący Rady Jerzy Kusz przedstawił informację o działaniach w okresie 

międzysesyjnym.  

 

Pkt 3. Interpelacje i zapytania radnych.  

Nie było. 

 

Pkt 4. Wysłuchanie informacji na temat bezpieczeństwa publicznego na terenie Gminy 

Poniec. 
 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz poprosił Komendanta Powiatowego Policji w Gostyniu o 

przedstawienie informacji. 
 

Komendant Powiatowej Policji w Gostyniu Piotr Gorynia na wstępie swego wystąpienia 

podziękował za zaproszenie na sesję Rady Miejskiej w Poniec. Wyraził zadowolenie ze stanu 

bezpieczeństwa na terenie Gminy Poniec, wyraził szczególne słowa uznania i podziękowania 

za wykonanie monitoringu na terenie Ponieca. Monitoring w Poniecu jest przykładem dla 

innych miast i gmin na terenie Powiatu Gostyńskiego. Podziękował Radzie Miejskiej i 

Burmistrzowi za bardzo dobrą współpracę w realizacji zadań w zakresie bezpieczeństwa 

publicznego. 

 

Kierownik Posterunku Policji Leszek Mochalski przedstawił informację dotyczącą stanu 

bezpieczeństwa na terenie Gminy Poniec za 2013 rok, która stanowi załącznik do protokołu. 

Kierownik Policji w swym wystąpieniu zwrócił uwagę na: 

 

1. Przypadki przestępczości kryminalnej – na terenie Gminy Poniec popełniono w 2013 roku  

16 przestępstw przeciwko życiu, zdrowiu i mieniu natomiast w 2012 zanotowano 10 

przestępstw, co daje 160% dynamiki przestępczości.  

Porównując z innymi gminami na terenie działania Komendy Powiatowej Policji w 

Gostyniu najwięcej zdarzeń zanotowano w Gminie Gostyń – 69, Gminie Borek 

Wielkopolski – 13, Gminie Krobia – 10, Gminie Piaski – 9, Gminie Pogorzela i Pępowo – 

po 4 zdarzenia. 

 

W rozbiciu na kategorie przestępstw przedstawia się to następująco: 

        - kradzieże     - 6 czynów, 

        - kradzieże z włamaniem   - 5 czynów, 

        - rozbój     - 1 czyn, 

        - uszkodzenia mienia   - 1 czyn, 

        - uszkodzenie ciała    - 1 czyn, 

   - usiłowanie włamania   - 1 czyn, 

        - przestępstwa narkotykowe  - 1 czyn. 

      

Analizując dane pod kątem zaistnienia czynu stwierdzić należy, że na terenie Ponieca 

zaistniało 12 zdarzeń przestępczych, na terenie wiejskim zanotowano 4 przestępstwa. 

Liczba czynów przestępczych mających wpływ na stan bezpieczeństwa i porządku 

publicznego podyktowana jest głównie pogarszaniem się warunków bytowych obywateli 

oraz coraz szerszym działaniem grup przestępczych i przechodzenie tych grup z dużych 

miast do małych miasteczek i na tereny wiejskie. Policjanci posterunku Policji w Poniecu 

zatrzymali 6 osób poszukiwanych. Na gorącym uczynku przestępstwa zatrzymano ogółem 

44 sprawców, w tym 22 nietrzeźwych kierujących pojazdami, 4 sprawców kradzieży, 1 
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sprawcę przestępstwa przeciwko ustawie o przeciwdziałaniu narkomanii, 2 sprawców 

uszkodzenia ciała, 2 sprawców uszkodzenia mienia, 13 sprawców innego typu 

przestępstw. Posterunek Policji w Poniecu przeprowadził 54 dochodzenia. 

 

2. Działania prewencyjne – Policjanci posterunku Policji w Poniecu w 2013 roku ujawnili 317 

wykroczeń. Na podstawie ujawnionych wykroczeń w 19 przypadkach sporządzono 

wnioski o ukaranie, w 276 przypadkach nałożono mandaty karne, a w 22 przypadkach 

osoby pouczano. 

Przeprowadzono 20 interwencji, z czego 17 to interwencje domowe, a w 3 przypadkach 

interweniowano w miejscach publicznych. Z 17 domowych interwencji w 11 przypadkach 

stwierdzono fakt przemocy w rodzinie, w związku, z czym sporządzono niebieskie karty. 

Należy nadmienić, że prawie wszystkie interwencje domowe podejmowane były wobec 

osób nietrzeźwych gdzie sprawcami byli mężczyźni.  

W 2013 roku przeprowadzono 15 spotkań ze społeczeństwem, na których omawiano 

zasady bezpiecznej drogi do i ze szkoły, zabezpieczenia mienia przed kradzieżami oraz 

przestrzegania przepisów ruchu drogowego, zwracania uwagi na osoby podejrzanie 

zachowujące się, realizowano także programy prewencji kryminalnej. 

 

3. Bezpieczeństwo w ruchu drogowym - w 2013 roku zanotowano 3 wypadki drogowe oraz 

45 kolizji. Głównymi przyczynami zdarzeń drogowych było nieprzestrzeganie przepisów 

ruchu drogowego, niedostosowanie prędkości jazdy do warunków panujących na drodze, 

oraz brawura kierujących. W minionym roku policjanci Posterunku Policji w Poniecu 

zatrzymali 22 nietrzeźwych kierowców oraz 16 kierujących w stanie po spożyciu 

alkoholu. Nałożono 214 mandatów karnych, w 19 przypadkach sporządzono wnioski o 

ukaranie. Informacja o stanie bezpieczeństwa w Gminie Poniec za 2013 rok stanowi 

załącznik do protokołu. 

 

4. Na bieżąco policjanci utrzymują kontakt z placówkami oświatowymi, Opieką Społeczną, 

Komisją d.s. Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz z Zespołem 

Interdyscyplinarnym. 

 

5. W 2014 roku policja zmierzać będzie do zminimalizowania drobnej przestępczości. Nadal 

wdrażane w życie mieszkańców Miasta i Gminy Poniec będą programy prewencyjne. 

Realizacja tych programów zmierza do ograniczenia przestępczości. Szczególna uwaga 

poświęcona będzie ujawnianiu czynów karalnych popełnianych przez osoby nieletnie oraz 

przejawiające symptomy demoralizacji. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz podziękował za wnikliwe i szczegółowe udzielenie 

informacji. Następnie nawiązał do zachodzących zmian w prawie drogowym, które oddziałuje 

na bezpieczeństwo publiczne. Cieszy nas pozytywna opinia Komendanta Powiatowego z 

zainstalowania monitoringu w Poniecu. Postęp technologiczny niesie wiele zagrożeń dla 

młodzieży, które mają wpływ na poziom bezpieczeństwa w naszej Gminie.  

 

Radna Małgorzata Danielczak zwróciła się z zapytaniem, dlaczego jazda po chodniku 

rowerem jest karana mandatem,  a nie jest stosowane pouczenie. 

 

Radny Mariusz Nowak występują odmienne interpretacje. Są zwolennicy jazdy rowerem po 

chodniku,  a także poboczem drogi. Najważniejsza jest bezpieczna jazda. 
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Kierownik Posterunku Policji  Leszek  Mochalski udzielając wyjaśnień poinformował, że 

jazda po chodniku zaliczana jest do wykroczenia w myśl obowiązującego prawa. W 

przypadku niemałego natężenia ruchu bezpieczna jest jazda na chodniku. Kodeks wykroczeń 

jest jeden,  a policja jest od przestrzegania i egzekwowania jego przepisów.  

 

Burmistrz Ponieca Jacek Widyński serdecznie podziękował za słowa uznania za wykonanie 

monitoringu w Poniecu, który został wykonany dla poprawy bezpieczeństwa mieszkańców 

gminy. Podkreślił bardzo dobrą współpracę z Komendą Powiatową, która jest taka, jaka być 

powinna. Poinformował, że wykonana w ubiegłym roku ścieżka rowerowa Poniec – 

Janiszewo w znacznym stopniu przyczynia się do poprawy bezpieczeństwa ruchu na drodze 

powiatowej.  

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz przepisy są po to, aby je przestrzegać a jeśli są 

nieprzestrzegane to należy liczyć się z konsekwencjami. Podziękował za przygotowanie 

informacji i przedstawienie na sesji. Następnie zwrócił się z prośbą do Zastępcy Powiatowego 

Komendanta PSP Tomasza Banaszaka o przedstawienie informacji dotyczącej sytuacji 

pożarowej i miejscowych zagrożeń powstałych na terenie Powiatu Gostyńskiego w 2013 r. 

 

Zastępca Komendanta PSP w Gostyniu Tomasz Banaszak W roku 2013 na terenie 

Powiatu Gostyńskiego zanotowano 655 zdarzeń, z czego: 108 pożarów, 530 miejscowych 

zagrożeń oraz 17 alarmów fałszywych. Dla porównania w roku 2012 powstało 727 zdarzeń, w 

tym 100 pożarów, 615 miejscowych zagrożeń oraz 12 alarmów fałszywych. Z powyższego 

wynika, że ogólna ilość zaistniałych zdarzeń spadła o 9,9%. Nieznaczny wzrost odnotowano 

w ilości powstałych pożarów tj. o 8,0%, natomiast w przypadku miejscowych zagrożeń miał 

miejsce spadek o 13,8%. 

Przedstawiając informację dotyczącą ochrony ppoż. na terenie Powiatu Gostyńskiego oraz 

Gminy Poniec za rok 2013 zwrócił uwagę na: 

 

1) analizę sytuacji pożarowej i miejscowych zagrożeń na terenie Powiatu Gostyńskiego w 

2013 roku w porównaniu z analogicznym okresem 2012 roku, 

 

2) udział jednostek Straży Pożarnej w likwidacji miejscowych zagrożeń:  

- obiekty mieszkalne    - 141  (26,6%), 

- środki transportu    - 111  (20,9%), 

- uprawy, rolnictwo      - 50    (9,4%), 

- inne obiekty     -193  (36,4%). 

 

3) Łącznie najwięcej zdarzeń powstało (pożarów i miejscowych zagrożeń razem) w dziale: 

- obiekty mieszkalne    - 163  (25,6%), 

- środki transportu    - 125  (19,6%), 

- uprawy, rolnictwo      - 68  (10,7%), 

- obiekty użyteczności publicznej    - 27    (4,2%), 

- inne obiekty    - 239  (37,5%). 

 

4)Najwięcej zdarzeń ( pożarów, miejscowych zagrożeń i alarmów fałszywych) powstało w 

gminach: 

- Gostyń            260  (39,7%), 

- Krobia   85   (13,0%), 

- Borek Wlkp.  82  (12,5%), 

- Piaski   74  (11,3%), 
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- Poniec   59    (9,0%). 

 

5) Najczęściej pożary powstały w wyniku: 

- NOD przy posługiwaniu się ogniem otwartym    - 48 (44,4%), 

- wad środków transportu       -13 (12,0%), 

- wad urządzeń mechanicznych      -13 (12,0%), 

- wad urządzeń i instalacji elektrycznej     - 9    (8,3%), 

- nieprawidłowej eksploatacji urz. ogrz. na paliwo stałe    - 8    (7,4%), 

- wady urządzeń ogrzewczych na paliwo stałe     - 6    (5,6%). 

 

6) Najmniejsze straty materialne w zdarzeniach miały miejsce w gminach: 

- Pępowo   -   64,8 tys. zł. (8,3%), 

- Pogorzela   - 172,0 tys. zł. (8,7%), 

- Poniec   - 181,0 tys. zł. (9,1%). 

 

7) Największe straty materialne w pożarach zanotowano w działach: 

- uprawy, rolnictwo  682,0 tys. zł. 

- obiekty produkcyjne  167,0 tys. zł. 

- środki transportu   89,5 tys. zł. 

- obiekty mieszkalne   26,3 tys. zł. 

- inne obiekty    11,4 tys. zł. 

 

Z pośród gmin Powiatu Gostyńskiego największe straty pożarowe miały miejsce na terenie 

Gminy Krobia – 459,6 tys. zł. tj. 47,1% ogółu strat pożarowych w powiecie, natomiast 

najmniejsze straty miały miejsce na terenie Gminy Piaski – 2,2 tys. zł tj. 0,2% ogółu całych 

strat pożarowych w powiecie. W porównaniu do roku 2012, wzrost ilości pożarów 

odnotowano w większości gmin powiatu. Wyjątek stanowią gminy: Borek Wlkp. i Piaski, 

gdzie ilość pożarów zmalała a w Gminie Poniec utrzymała się na tym samym poziomie. 

 

Zastępca Komendanta PSP w Gostyniu Tomasz Banaszak w końcowej części swojego 

wystąpienia skierował serdeczny ukłon do władz Gminy za przychylność i dofinansowanie 

zakupu nowego samochodu ratowniczego a obecnie użytkowany samochód otrzyma Gmina 

Poniec. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz podziękował za szczegółowe przedstawienie informacji o 

zabezpieczeniu ppoż. i dokonał otwarcia dyskusji w tym temacie. Ponadto poinformował, że 

tematyka bezpieczeństwa przeciwpożarowego jest mu znana, bo pracując zawodowo 

zajmował się tymi sprawami. Wyraził zadowolenie z dobrych relacji na linii Gmina Poniec – 

Komenda Powiatowa PSP w Gostyniu. 

 

Burmistrz Ponieca Jacek Widyński podziękował za zaangażowanie Komendy Powiatowej 

PSP na rzecz bezpieczeństwa ppoż. w Gminie Poniec. Podziękował za udzielanie pierwszej 

pomocy, o każdej porze dnia i nocy, przy zaistniałych wypadkach samochodowych.  

 

Prezes Zarządu Oddziału Miejsko-Gminnego Związku OSP RP w Poniecu Bolesław 

Lipowicz podziękował Radnym i Burmistrzowi za udzielone wsparcie finansowe, które jest 

niezbędne przy realizacji zadań na odcinku bezpieczeństwa ppoż. Jego zdaniem zadania w 

zakresie bezpieczeństwa przeciwpożarowego w naszej Gminie są realizowane dobrze. 

Współpraca z Burmistrzem i Komendą Powiatową układa się pomyślnie. 
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Przewodniczący Rady Jerzy Kusz stwierdził, że jednym z elementów bezpieczeństwa 

publicznego jest infrastruktura drogowa. Temat związany ze stanem dróg powiatowych został 

przedyskutowany i przeanalizowany na spotkaniu przedstawicieli Starostwa Powiatowego z 

radnymi Rady Miejskiej w Poniecu.  

Przewodniczący obrad poprosił przedstawiciela powiatu pana Grzegorza Mayera o krótkie 

przedstawienie tematu bezpieczeństwa na drogach powiatowych. 

 

Przedstawiciel Powiatu Grzegorz Mayer podziękował za zaproszenie na sesję Rady 

Miejskiej. Stwierdził, że stan techniczny dróg powiatowych został przeanalizowany na 

spotkaniu z radnymi. Radni zostali zapoznani ze wstępnym planem robót do 2020 roku. 

Poinformował, że w okresie tegorocznej zimy powstały oszczędności. W roku 2012 na akcję 

zima wydatkowano kwotę 294.000 zł., w roku bieżącym do chwili obecnej wydatki wyniosły 

1/3 tej kwoty, ale środki są zagwarantowane na następny sezon zimowy – jeszcze w tym roku. 

W budżecie powiatu na inwestycje i roboty bieżące została przeznaczona kwota 400.000 zł. 

Na terenie Gminy Poniec będą realizowane tylko niezbędne remonty w celu zatrzymania 

dalszej degradacji dróg i ulic. W imieniu Starosty Powiatu Gostyńskiego podziękował Radzie 

Miejskiej i Burmistrzowi za zrozumienie i dobrą współpracę w zakresie działań na rzecz 

poprawy infrastruktury na drogach powiatowych. 

 

Radny Zdzisław Zdęga podziękował za wykonanie remontu odcinka drogi powiatowej w 

Czarkowie. 

 

Sołtys wsi Sarbinowo Jerzy Skrzypczak poinformował, że 16 września 2012 roku złożył 

pismo o wykonanie remontu drogi w Sarbinowie.  

 

Radny Dariusz Kieliś poinformował, że zostały naprawione wyboje, o które wnioskował do 

Starostwa Powiatowego. Poprawny stan dróg jest w Gminach Pępowo i Pogorzela poprzez 

usunięcie gałęzi w rowach. 

 

Radna Grażyna Biernaczyk poruszyła sprawę naprawy powiększających się wyrw na 

poboczu drogi Łęka Wielka – Bielawy. Zwróciła się z zapytaniem czy znajdą się środki na 

naprawę tej drogi. 

 

Radny Mariusz Nowak zasugerował naprawę masą na gorąco powiększających się dziur na 

drodze przez wieś Dzięczyna. 

 

Sołtys wsi Łęka Wielka Łucja Markowska poruszyła sprawę wycinki drzew po prawej i 

lewej stronie drogi Łęka Wielka – Rokosowo. 

 

Przedstawiciel Powiatu Grzegorz Mayer poinformował, że występują niemałe opóźnienia 

przy remoncie dróg powiatowych. Zgodnie z obowiązującymi przepisami wycinka drzew i 

krzewów przy drogach może być realizowana do końca marca tj. do końca okresu jesienno – 

zimowego. Zaoszczędzone środki w ramach akcja zima będą wykorzystane na naprawę 

poboczy i dróg powiatowych. Poinformował, że naprawa dróg powiatowych: Poniec – Gostyń 

i przez wieś Dzięczyna zostanie wykonana do końca maja. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz stwierdził, że temat stanu dróg powiatowych budzi wiele 

uwag i zastrzeżeń. Jednak Gmina nasza w porozumieniu z Powiatem wykonała wiele prac na 

drogach powiatowych. 
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Burmistrz Ponieca Jacek Widyński podziękował panu Mayerowi za przybycie i 

przedstawienie informacji dotyczącej remontów i działań na drogach powiatowych. 

Zaproponował powiatowi współpracę w zakresie koszenia poboczy. Wyraził zadowolenie z 

dotychczasowej współpracy w realizacji zadań przy budowie, naprawie dróg i ulic 

powiatowych na terenie naszej Gminy. 

 

 

Pkt 5. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w uchwale budżetowej Gminy Poniec na rok   

           2014. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz poprosił Skarbnika Gminy o przedstawienie projektu 

uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie zmian w uchwale budżetowej Gminy Poniec na rok 

2014. 

 

Skarbnik Gminy Andrzej Przybylski przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w 

sprawie zmian w uchwale budżetowej Gminy Poniec na rok 2014, które przedstawiają się 

następująco w planie dochodów i wydatków. 

Zmiany w dochodach 

Dział 010 

Na podstawie zawiadomienia Wojewody Wielkopolskiego przyjmuje się plan dotacji celowej 

na zadanie zlecone  w wysokości 499.991,25 z przeznaczeniem na zwrot producentom rolnym 

części podatku akcyzowego zawartego w cenie oleju napędowego i pokrycie kosztów 

postępowania w tej sprawie.  

Dział 700 

W związku z osiągnięciem większych niż zaplanowano dochodów z tytułu przekształcenia 

prawa użytkowania wieczystego w prawo własności proponuje się zwiększyć plan tych 

dochodów o 72.000 zł. 

Dział 750 

Proponuje się zwiększyć plan dochodów o 10.016 zł. z tytułu uzyskania niezaplanowanych 

dochodów ze zwrotu podatku VAT. 

Dział 751 

Na podstawie informacji Krajowego Biura Wyborczego przyjmuje się plan dotacji celowej na 

zadanie zlecone w wysokości 6.690 zł. z przeznaczeniem na pokrycie wydatków  związanych 

z  przeprowadzeniem wyborów do Parlamentu Europejskiego. 

Dział 852 

Na podstawie zawiadomień Wojewody Wielkopolskiego: 

- zwiększa się o 7.678 zł. plan dotacji celowych na zadania własne przeznaczonej na 

dofinansowanie wypłat zasiłków okresowych w ramach pomocy społecznej. 

-  zwiększa się o 1.537 zł. plan dotacji celowej na zadanie zlecone z przeznaczeniem na 

wypłatę zryczałtowanych dodatków energetycznych za II kw. dla odbiorców wrażliwych 

energii elektrycznej oraz koszty obsługi tego zadania. 

- zwiększa się o 644 zł. plan dotacji celowej na zadanie własne z przeznaczeniem na 

dofinansowanie wypłat zasiłków stałych w ramach pomocy społecznej. 

Dział 854 

- Na podstawie zawiadomienia Wojewody Wielkopolskiego zwiększa się o kwotę 34.554 zł. 

plan dotacji celowej na zadanie własne  z przeznaczeniem na dofinansowanie świadczeń 

pomocy materialnej dla uczniów o charakterze socjalnym.  

 

Razem zmiana planu dochodów - zwiększenie o 633.110,25 zł. 

 



 9 

Zmiany w wydatkach 

Dział 010 

W związku z przyjęciem planu dotacji celowej na kwotę 499.991,25 zł. przeznaczonej na 

zwrot producentom rolnym części podatku akcyzowego zawartego w cenie oleju napędowego 

i pokrycie kosztów postępowania w tej sprawie zwiększa się o tę kwotę plan wydatków na to 

zadanie. 

Dział 600 

Proponuje się zwiększyć plan wydatków o kwotę 10.016 zł. z przeznaczeniem na 

niezaplanowaną wcześniej opłatę roczną za umieszczenie w pasie drogowym kanalizacji 

sanitarnej dla wsi Łęka Wielka. 

Po otrzymaniu ofert na realizację zaplanowanych zadań inwestycyjnych proponuje się 

dokonać zmian w planach inwestycyjnych jak niżej: 

- Przebudowa odcinka chodnika w Szurkowie zwiększyć plan o 20.000 zł., 

- Przebudowa odcinka chodnika przy ul. Krobskiej w Poniecu zwiększyć plan o 38.000 zł. 

Dział 700 

W związku ze wzrostem wydatków na energię na obiektach własnych, głównie z przyczyny 

adaptacji budynków poszpitalnych na przedszkole, proponuje się zwiększyć plan tych 

wydatków o kwotę 4.400 zł. 

Dział 750 

Proponuje się zwiększyć wydatki na promocję gminy o kwotę 5.200 zł. z przeznaczeniem na 

realizację i emisję na antenie stacji "Polsat News" materiału filmowego o Gminie Poniec. 

Dział 751  

W związku z przyjęciem planu dotacji celowej na zadanie zlecone z przeznaczeniem na 

pokrycie wydatków  związanych z  przeprowadzeniem wyborów do Parlamentu 

Europejskiego tworzy się plan wydatków na ten cel w łącznej kwocie 6.690 zł. 

Dział 801 

- W związku ze znacznym wzrostem ilości dzieci z Gminy Poniec, które uczęszczają do 

przedszkoli niepublicznych w innych gminach proponuje się zwiększyć plan dotacji dla tych 

gmin na zwroty ponoszonych przez nie kosztów utrzymania przedszkoli proporcjonalnie do 

ilości dzieci z Gminy Poniec o kwotę 28.000 zł.  Aktualnie do przedszkoli prywatnych w 

innych gminach (Bojanowo, Piaski, Gostyń, Miejska Górka, Leszno, Krobia) uczęszcza 10 

dzieci z Gminy Poniec.  

- Na wniosek dyrektora Szkoły Podstawowej w Poniecu proponuje się przenieść kwotę pięć 

tysięcy złotych z planu zakupu energii na plan zakupu usług remontowych z przyczyny 

konieczności usunięcia awarii kanalizacji. 

Dział 852 

W związku ze zwiększeniami planów dotacji celowych zwiększa się plan wydatków Ośrodka 

Pomocy Społecznej w Poniecu: 

- o 7.678 zł. na dofinansowanie wypłat zasiłków okresowych w ramach pomocy społecznej. 

- o 1.537 zł. na  wypłatę zryczałtowanych dodatków energetycznych za II kw. dla odbiorców 

wrażliwych energii elektrycznej oraz koszty obsługi tego zadania. 

- o 644 zł. na dofinansowanie wypłat zasiłków stałych w ramach pomocy społecznej. 

- na wniosek kierownika OPS proponuje się zwiększyć plan wydatków na usługi remontowe 

w Ośrodku o 223,-zł. zmniejszając o tę kwotę plan wydatków na zakup usług od innych 

jednostek samorządu terytorialnego. 

Jednocześnie, w związku z otrzymaniem dotacji celowej z Budżetu Państwa na 

dofinansowanie realizacji programu wieloletniego " Pomoc państwa w zakresie dożywiania"  

w kwocie 37.600 zł. (przyjętej do budżetu uchwałą nr XXXVII/293/2014 z dn. 28 marca 

2014r.) zmniejsza się o tę kwotę zaplanowany udział własny gminy w tym zadaniu. 
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Dział 854 

W związku ze zwiększeniem planu dotacji celowej zwiększa się plan wydatków na 

dofinansowanie świadczeń pomocy materialnej dla uczniów o charakterze socjalnym o kwotę 

34.554 zł.  

Dział 921 

Po otrzymaniu oferty na realizację zaplanowanego zadania inwestycyjnego proponuje się 

zwiększyć plan wydatków na dotację dla Gminnego Centrum Kultury, Sportu, Turystyki i 

Rekreacji w Poniecu na przebudowę placu przy świetlicy w Szurkowie o 14.000 zł. 

Razem zmiana planu wydatków – zwiększenie o 633.110,25 . zł. 

Zmiany w pozostałych załącznikach wynikają ze zmian w zakresie dochodów i wydatków. 

 

Przewodniczący Rady  Jerzy Kusz dokonał  otwarcia  dyskusji, w której radni nie zgłosili 

uwag. Poinformował, że  temat był szczegółowo omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji 

w dniu  24 kwietnia 2014 roku na którym Skarbnik Gminy udzielił  radnym  wyczerpujących 

wyjaśnień  na  zgłoszone  zapytania. 

 

Przewodniczący obrad Jerzy Kusz dokonał zamknięcia dyskusji, poprosił swego zastępcę 

Pana Dariusza Kielisia  o przedstawienie projektu uchwały. 

 

Zastępca  Przewodniczącego Rady  Dariusz Kieliś   przedstawił   projekt  uchwały w 

przedmiotowej sprawie. 

 

Salę obrad opuściła radna Barbara Mendyka. 

 

Rada Miejska w obecności 12 radnych jednomyślnie   podjęła 

uchwałę nr  XXXVIII/299/2014 

w sprawie  zmian w uchwale budżetowej Gminy Poniec  na 2014 rok. 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Pkt 6. Podjęcie uchwały w sprawie określenia opłat za korzystanie z wychowania 

przedszkolnego w przedszkolach i oddziałach przedszkolnych w szkołach 

podstawowych w Gminie Poniec. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz poprosił Zastępcę Burmistrza o przedstawienie projektu 

uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie określenia opłat za korzystanie z wychowania 

przedszkolnego w przedszkolach i oddziałach przedszkolnych w szkołach podstawowych w 

Gminie Poniec. 

 

Zastępca Burmistrza Eugeniusz Nowak przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem 

w sprawie określenia opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w przedszkolach i 

oddziałach przedszkolnych w szkołach podstawowych w Gminie Poniec. Poinformował, że 

zmiana ustawy o systemie oświaty oraz niektórych innych ustaw z dnia 13 czerwca 2013 r. 

(Dz. U z dnia 18 lipca 2013 r. poz. 827)  wprowadza zmiany w organizacji finansowania 

wychowania przedszkolnego. Na podstawie art. 14 ust.5  ustawy z dnia 7 września 1991 r. o 

systemie oświaty ( Dz. U. z 2004 r. poz.2572 z późn. zm.) Rada Gminy określa wysokość 

opłat za korzystanie z  wychowania przedszkolnego w czasie przekraczającym 5 godzin 

dziennie, jednak opłata nie może być wyższa niż 1 zł za godzinę zajęć.  

W związku z powyższym podjęcie przedmiotowej uchwały jest zasadne. 
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Przewodniczący Rady  Jerzy Kusz dokonał  otwarcia  dyskusji, w której radni nie zgłosili 

uwag. Poinformował, że  temat był szczegółowo omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji 

w dniu  24 kwietnia 2014 roku na którym Skarbnik Gminy udzielił  radnym  wyczerpujących 

wyjaśnień  na  zgłoszone  zapytania. 

 

W dyskusji radni zapytali o ilość godzin bezpłatnej opieki nad dzieckiem w przedszkolu.  

 

Zastępca Burmistrza Eugeniusz Nowak poinformował, że 5 godzin opieki nad dzieckiem 

jest bezpłatne a powyżej 5 godzin odpłatność za 1 godzinę zajęć wynosi 1 zł. Projekt uchwały 

nie dotyczy kosztów wyżywienia. 

 

Przewodniczący obrad Jerzy Kusz dokonał zamknięcia dyskusji, poprosił swego zastępcę 

Panią Anetę Wrotyńską o przedstawienie projektu uchwały. 

 

Zastępca  Przewodniczącego Rady Aneta Wrotyńska przedstawiła   projekt  uchwały w 

przedmiotowej sprawie. 

 

Rada Miejska w obecności 12 radnych jednomyślnie   podjęła 

uchwałę nr  XXXVIII/300/2014 

w sprawie określenia opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w 

przedszkolach i oddziałach przedszkolnych w szkołach podstawowych w Gminie Poniec. 

 

Pkt 7. Podjęcie uchwały w sprawie  zmiany uchwały nr XXXV/274/2013 Rady Miejskiej 

w Poniecu z dnia 19 grudnia 2013 roku w sprawie pomocy rzeczowej Powiatowi 

Gostyńskiemu w 2014 roku. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz poprosił Skarbnika Gminy o przedstawienie projektu 

uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie zmiany uchwały nr XXXV/274/2013 Rady 

Miejskiej w Poniecu z dnia 19 grudnia 2013 roku w sprawie pomocy rzeczowej Powiatowi 

Gostyńskiemu w 2014 roku. 

 

Skarbnik Gminy Andrzej Przybylski przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w 

sprawie zmiany uchwały nr XXXV/274/2013 Rady Miejskiej w Poniecu z dnia 19 grudnia 

2013 roku w sprawie pomocy rzeczowej Powiatowi Gostyńskiemu w 2014 roku. 

Ustawa o finansach publicznych daje możliwość udzielania pomocy rzeczowej lub finansowej 

innym jednostkom samorządu terytorialnego. W budżecie zostały zaplanowane środki 

pieniężne na utrzymanie i remonty dróg powiatowych, a także wydatki na zadania 

inwestycyjne na drogach powiatowych znajdujących się na terenie Gminy Poniec, w 

wysokości 843.640 zł., z tego dotacja otrzymana z powiatu wyniesie 26.400 zł., a kwota 

817.240 zł. ma pochodzić ze środków własnych Gminy Poniec.  

 

Przewodniczący Rady  Jerzy Kusz dokonał  otwarcia  dyskusji, w której radni nie zgłosili 

uwag. Poinformował, że  temat był szczegółowo omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji 

w dniu  24 kwietnia 2014 roku na którym Skarbnik Gminy udzielił  radnym  wyczerpujących 

wyjaśnień  na  zgłoszone  zapytania. 

 

Przewodniczący obrad Jerzy Kusz dokonał zamknięcia dyskusji, poprosił swego zastępcę 

Pana Dariusza Kielisia  o przedstawienie projektu uchwały. 
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Zastępca  Przewodniczącego Rady  Dariusz Kieliś   przedstawił   projekt  uchwały w 

przedmiotowej sprawie. 

 

Rada Miejska w obecności 12 radnych jednomyślnie   podjęła 

uchwałę nr  XXXVIII/301/2014 

w sprawie  zmiany uchwały nr XXXV/274/2013 Rady Miejskiej w Poniecu z dnia 19 

grudnia 2013 roku w sprawie pomocy rzeczowej Powiatowi Gostyńskiemu w 2014 roku. 

 

Pkt 8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXXVII/294/2014 Rady 

Miejskiej w Poniecu z dnia 28 marca 2014 r. w sprawie zaciągnięcia pożyczki z 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz poprosił Skarbnika Gminy o przedstawienie projektu 

uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie zmiany uchwały nr XXXVII/294/2014 Rady 

Miejskiej w Poniecu z dnia 28 marca 2014 r. w sprawie zaciągnięcia pożyczki z 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu. 

 

Skarbnik Gminy Andrzej Przybylski przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w 

sprawie zmiany uchwały nr XXXVII/294/2014 Rady Miejskiej w Poniecu z dnia 28 marca 

2014 r. w sprawie zaciągnięcia pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i 

Gospodarki Wodnej w Poznaniu. 

 

Wywołanie powyższej uchwały ma na celu ustanowienie prawidłowej treści § 2 uchwały 

zmienianej.  

 

Przewodniczący Rady  Jerzy Kusz dokonał  otwarcia  dyskusji, w której radni nie zgłosili 

uwag. Poinformował, że  temat był szczegółowo omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji 

w dniu  24 kwietnia 2014 roku na którym Skarbnik Gminy udzielił  radnym  wyczerpujących 

wyjaśnień  na  zgłoszone  zapytania. 

 

Przewodniczący obrad Jerzy Kusz dokonał zamknięcia dyskusji, poprosił swego zastępcę 

Panią Anetę Wrotyńską  o przedstawienie projektu uchwały. 

 

Zastępca  Przewodniczącego Rady  Aneta Wrotyńska   przedstawiła   projekt  uchwały w 

przedmiotowej sprawie. 

 

Rada Miejska w obecności 12 radnych jednomyślnie   podjęła 

uchwałę nr  XXXVIII/302/2014 

w sprawie zmiany uchwały nr XXXVII/294/2014 Rady Miejskiej w Poniecu z dnia 28 

marca 2014 r. w sprawie zaciągnięcia pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu. 

 

Pkt 9. Przyjęcie protokołu z XXXVII Sesji Rady Miejskiej. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kusz poinformował, że zgodnie z paragrafem 38 

Statutu Gminy Poniec do biura Rady nie wpłynęły uwagi do protokołu z XXXVII Sesji Rady 

Miejskiej. 

Rada Miejska w obecności 12 radnych w głosowaniu przyjęła protokół z XXXVII Sesji Rady 

Miejskiej. 
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Pkt 10. Sprawy organizacyjne. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz przypomniał, radnym o obowiązku złożenia oświadczeń 

majątkowych w terminie do 30 kwietnia 2014 roku.  

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz poinformował, że do Burmistrza Ponieca wpłynęło pismo 

o udzieleniu informacji dotyczących zapisów obowiązującego studium uwarunkowań i 

kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy w zakresie udokumentowanych złóż 

kopalin, występujących na terenie gminy. Pismo m.in. dotyczy udokumentowania złóż węgla 

brunatnego na terenie Gminy Poniec. Przewodniczący Rady  przypomniał o podjętym 

stanowisku Rady  na XVI Sesji Rady Miejskiej w dniu 30 marca 2012 roku, w którym mówi 

się,  że  powstanie  kopalni oddalonej o kilka kilometrów będzie miało katastrofalne skutki 

dla tutejszego rolnictwa i przyczyni się do drastycznego obniżenia poziomu życia naszych 

mieszkańców. Rolnicy stracą swój zakład pracy i dołączą do dużej rzeszy osób bezrobotnych. 

Setki rodzin straci swoje źródło utrzymania. Obniżą się lub całkowicie zanikną wody 

podziemne, zmieni się krajobraz oraz mikroklimat. Środowisko naszej Gminy zostanie 

nieodwracalnie zdewastowane. Stanowisko w tej sprawie zostało wysłane do Prezesa Rady 

Ministrów, Ministra Środowiska i Ministra Gospodarki, Wojewody Wielkopolskiego, 

Marszałka Województwa Wielkopolskiego, Przewodniczącego Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego, Parlamentarzystów, Starostów Powiatu Gostyńskiego i Rawickiego, 

Wójtów i Burmistrzów Powiatu Gostyńskiego i Rawickiego oraz Przewodniczących Rad 

Gmin Powiatu Gostyńskiego i Rawickiego. Poza jednym posłem nikt nie zajął stanowiska w 

tej kwestii. Jednocześnie zaproponował przyjęcie kolejnego stanowiska  w sprawie 

wyrażającego  sprzeciw wobec wpisania złóż znajdujących się na terenie powiatu 

gostyńskiego do wykazu złóż o znaczeniu strategicznym. 

 

Burmistrz Ponieca Jacek Widyński poinformował, że istnieje potencjalne zagrożenie 

budowy kopalni węgla brunatnego. Subregion Leszczyński utrzymuje się głównie z produkcji 

rolnej osiągającej dobre wyniki. Gmina Poniec jest gminą typowo rolniczą, w której 

prowadzona jest intensywna produkcja roślinna i zwierzęca. Plany budowy kopalni 

odkrywkowej w sąsiednich Gminach Krobia i Miejska Górka niepokoją naszych rolników, 

ponieważ dojdzie do dewastacji wysoko-towarowego rolnictwa w stosunku do pozostałych 

regionów naszego kraju. Jako gmina rozumiemy bezpieczeństwo energetyczne dla kraju. 

Gmina Poniec poczyniła racjonalne działania w kierunku pozyskania energii z odnawialnych 

źródeł. 

 

Radni otrzymali kserokopie stanowiska wyrażającego sprzeciw wobec wpisania złóż 

znajdujących się na terenie Powiatu Gostyńskiego do wykazu złóż o znaczeniu strategicznym.  

 

Radna Grażyna Biernaczyk wyraziła przekonanie, że Wielkopolska jest głównym 

producentem trzody chlewnej, kultura rolna jest na wysokim poziomie w przeciwieństwie do 

innych regionów kraju. Objęcie ochroną złóż na naszych terenach ma ścisły związek z 

wprowadzeniem zakazu zabudowy i spowoduje negatywne skutki do rozwoju naszego 

regionu i kraju. Każda forma protestu jest dobra by zaakcentować sprzeciw mający na celu 

niedopuszczenie do budowy kopalni odkrywkowej na terenie przyległych gmin.  

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz poinformował, że spółka PAK  realizuje swoje plany i 

przedsięwzięcia w zakresie budowy kopalni węgla brunatnego na terenie sąsiednich Gmin 

Krobia i Miejska Górka, a w przypadku udokumentowania złóż węgla brunatnego wystąpi o 

koncesje. 
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Rada Miejska po przeanalizowaniu i przedyskutowaniu przyjęła następujące stanowisko 

wyrażające sprzeciw wobec wpisania złóż znajdujących się na terenie Powiatu Gostyńskiego 

do wykazu złóż o znaczeniu strategicznym, którego treść przedstawia się następująco: 

 

W związku z prowadzonymi przez Rząd Rzeczypospolitej Polskiej pracami nad 

wprowadzeniem prawnej i planistycznej ochrony złóż związanej z planami eksploatacji 

pod kątem potrzeb bieżących i przyszłego rozwoju energetyki oraz w związku z 

wyrażonym w dniu 30 marca 2012 r. stanowiskiem Rady Miejskiej w Poniecu w sprawie 

budowy kopalni węgla brunatnego na terenach sąsiednich gmin Miejska Górka i 

Krobia, konsekwentnie wyrażamy zdecydowany protest przeciwko objęciu ochroną złóż 

znajdujących się na terenie naszego powiatu. 

 

Uzasadnienie  

 

        Na podstawie Polityki Energetycznej Polski do 2030 r. Koncepcji Przestrzennego 

Zagospodarowania Kraju rozpoczęto prace nad określeniem na terenie RP lokalizacji 

niezagospodarowanych, perspektywicznych i strategicznych złóż surowców 

energetycznych, które podlegać mają obligatoryjnej ochronie przed stałą zabudową i 

inwestycjami liniowymi oraz ograniczeniom co do gospodarowania na ich obszarze. 

Jesteśmy jednak przekonani, że złoża węgla brunatnego na naszych terenach powinny 

zostać całkowicie wyłączone z zasobów energetyki konwencjonalnej, które podlegać 

mają szczególnej ochronie prawnej. 

 

        Występowanie węgla brunatnego w wielu miejscach naszego kraju, w tym na 

terenie Wielkopolski, jest niepodważalnym i powszechnie znanym faktem. W 

przeciwieństwie do innych regionów kraju. Wielkopolskę cechuje bardzo wysoka 

towarowość rolnictwa, wysoka klasa bonitacyjna gleb oraz niespotykana na innych 

obszarach kultura rolna. Ochrona gleb i gospodarki rolnej, realizowana konsekwentnie 

od wielu lat przez mieszkańców Wielkopolski, jest zatem w naszej ocenie działaniem 

priorytetowym, wymagającym systemowego rozwiązania i mającym pierwszeństwo 

przed innymi formami zagospodarowania przestrzennego naszego powiatu. 

 

        To właśnie czynniki rolnicze decydują o wyjątkowym znaczeniu obszarów 

powiatów rawickiego, gostyńskiego, krotoszyńskiego, kościańskiego i śremskiego z 

punktu widzenia samowystarczalności i bezpieczeństwa żywnościowego kraju. Warto 

zauważyć, że od wielu lat podkreślany jest niekorzystny dla eksploatacji układ struktur 

geologicznych na terenie tychże powiatów. Biorąc powyższe czynniki pod uwagę, 

nieprawdopodobne wydaje się przeznaczenie tutejszych złóż do wydobycia metodą 

odkrywkową. Ponadto należy podkreślić, że ewentualna eksploatacja złóż na naszych 

terenach z pewnością wywołałaby gwałtowane protesty społeczne, które widoczne są już 

na poziomie prowadzonych badań geologicznych. 

 

        Objęcie ochroną złóż na naszych terenach, a co za tym idzie wprowadzenie zakazu 

zabudowy, spowodowałoby bardzo negatywne skutki dla rozwoju gospodarczego i 

społecznego, prowadząc jednocześnie  do regresu naszego powiatu. Wielkopolskie Biuro 

Planowania Przestrzennego w Poznaniu rozpoczęło prace nad określeniem wpływu 

ochrony i potencjalnej eksploatacji złóż węgla brunatnego ,,Czempiń”, ,,Krzywiń”, 

,,Gostyń”, ,,Oczkowice”, ,,Poniec-Krobia” na rozwój przestrzenny południowo-

zachodniej Wielkopolski. Wielopłaszczyznowa analiza, poprzedzająca określenie złóż 
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strategicznych na terenie RP, jest według nas właściwym czasem na wyrażenie naszego 

sprzeciwu popartego argumentami ważnymi z perspektywy interesów lokalnej 

społeczności i całego państwa. Liczymy na to, że władze sprawujące swój urząd na 

poziomie województwa przyjmą tożsame z naszymi poglądy na kierunek rozwoju tej 

części Wielkopolski i opowiedzą się za utrzymaniem rolniczego charakteru naszych 

małych ojczyzn. Jednoznaczna i ostateczna decyzja Rządu RP, wyłączająca z wykazu 

złóż strategicznych węgla brunatnego zamieszkiwane przez mieszkańców naszych 

regionów obszary, dawałby poczucie stabilności i jednoznacznie pozwalała wyznaczyć 

kierunki rozwoju naszych społeczności. 

 

 

Radny Andrzej Zieliński zaproponował dostarczenie stanowiska Rady osobiście do 

stosownych organów.  

 

Pkt 11. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzednich sesjach. 

             Nie było. 

 

Pkt 12. Wolne wnioski i zapytania. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz zaproponował radnym udział w obchodach Święta 

Narodowego 3 maja. Zaprosił wszystkich do udziału w VIII Rodzinnej Majowej Rowerówce, 

która odbędzie się w dniu 1 maja. Następnie przedstawił program uroczystości w dniu 3 maja, 

który przedstawia się następująco:  

godz. 10
00

 Zbiórka uczestników uroczystości przed GCKSTiR 

godz. 10
15 

Msza św. za Ojczyznę w kościele p.w. Chrystusa Króla (montaż słowno – 

  muzyczny w wykonaniu uczniów z ZSSPiG w Żytowiecku) 

godz. 11
30

 Złożenie wieńców w miejscach Pamięci Narodowej 

godz. 11
45 

Spotkanie uczestników w Sali GCKSTiR
 
 

godz. 19
00

 Zabawa taneczna przy „Dzięczyńskim Kompleksie Rekreacyjnym” z zespołem 

  k’TOTO 

 

Pkt 13. Zakończenie. 

 

Przewodniczący Rady Jerzy Kusz w związku z wyczerpaniem porządku obrad podziękował 

radnym i gościom za uczestnictwo w XXXVIII Sesji Rady Miejskiej w Poniecu i o godz. 17
00 

dokonał zamknięcia obrad Sesji. 

 

 

Protokółowała                                                                            Przewodniczący  Rady 

Radomiła Repak                                                                                Jerzy  Kusz 
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Stanowisko 

Rady Miejskiej w Poniecu 

z dnia 29 kwietnia 2014 r.  

 

Wyrażające sprzeciw wobec wpisania złóż znajdujących się na terenie powiatu 

gostyńskiego do wykazu złóż o znaczeniu strategicznym. 

 

 

W związku z prowadzonymi przez Rząd Rzeczypospolitej Polskiej pracami nad 

wprowadzeniem prawnej i planistycznej ochrony złóż związanej z planami eksploatacji pod 

kątem potrzeb bieżących i przyszłego rozwoju energetyki oraz w związku z wyrażonym w 

dniu 30 marca 2012 r. stanowiskiem Rady Miejskiej w Poniecu w sprawie budowy kopalni 

węgla brunatnego na terenach sąsiednich gmin Miejska Górka i Krobia, konsekwentnie 

wyrażamy zdecydowany protest przeciwko objęciu ochroną złóż znajdujących się na terenie 

naszego powiatu. 

 

Uzasadnienie  

 

        Na podstawie Polityki Energetycznej Polski do 2030 r. Koncepcji Przestrzennego 

Zagospodarowania Kraju rozpoczęto prace nad określeniem na terenie RP lokalizacji 

niezagospodarowanych, perspektywicznych i strategicznych złóż surowców energetycznych, 

które podlegać mają obligatoryjnej ochronie przed stałą zabudową i inwestycjami liniowymi 

oraz ograniczeniom co do gospodarowania na ich obszarze. Jesteśmy jednak przekonani, że 

złoża węgla brunatnego na naszych terenach powinny zostać całkowicie wyłączone z 

zasobów energetyki konwencjonalnej, które podlegać mają szczególnej ochronie prawnej. 

 

        Występowanie węgla brunatnego w wielu miejscach naszego kraju, w tym na terenie 

Wielkopolski, jest niepodważalnym i powszechnie znanym faktem. W przeciwieństwie do 

innych regionów kraju. Wielkopolskę cechuje bardzo wysoka towarowość rolnictwa, wysoka 

klasa bonitacyjna gleb oraz niespotykana na innych obszarach kultura rolna. Ochrona gleb i 

gospodarki rolnej, realizowana konsekwentnie od wielu lat przez mieszkańców Wielkopolski, 

jest zatem w naszej ocenie działaniem priorytetowym, wymagającym systemowego 

rozwiązania i mającym pierwszeństwo przed innymi formami zagospodarowania 

przestrzennego naszego powiatu. 

 

        To właśnie czynniki rolnicze decydują o wyjątkowym znaczeniu obszarów powiatów 

rawickiego, gostyńskiego, krotoszyńskiego, kościańskiego i śremskiego z punktu widzenia 

samowystarczalności i bezpieczeństwa żywnościowego kraju. Warto zauważyć, że od wielu 

lat podkreślany jest niekorzystny dla eksploatacji układ struktur geologicznych na terenie 

tychże powiatów. Biorąc powyższe czynniki pod uwagę, nieprawdopodobne wydaje się 

przeznaczenie tutejszych złóż do wydobycia metodą odkrywkową. Ponadto należy podkreślić, 

że ewentualna eksploatacja złóż na naszych terenach z pewnością wywołałaby gwałtowane 

protesty społeczne, które widoczne są już na poziomie prowadzonych badań geologicznych. 

 

        Objęcie ochroną złóż na naszych terenach, a co za tym idzie wprowadzenie zakazu 

zabudowy, spowodowałoby bardzo negatywne skutki dla rozwoju gospodarczego i 

społecznego, prowadząc jednocześnie  do regresu naszego powiatu. Wielkopolskie Biuro 

Planowania Przestrzennego w Poznaniu rozpoczęło prace nad określeniem wpływu ochrony i 

potencjalnej eksploatacji złóż węgla brunatnego ,,Czempiń”, ,,Krzywiń”, ,,Gostyń”, 
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,,Oczkowice”, ,,Poniec-Krobia” na rozwój przestrzenny południowo-zachodniej 

Wielkopolski. Wielopłaszczyznowa analiza, poprzedzająca określenie złóż strategicznych na 

terenie RP, jest według nas właściwym czasem na wyrażenie naszego sprzeciwu popartego 

argumentami ważnymi z perspektywy interesów lokalnej społeczności i całego państwa. 

Liczymy na to, że władze sprawujące swój urząd na poziomie województwa przyjmą tożsame 

z naszymi poglądy na kierunek rozwoju tej części Wielkopolski i opowiedzą się za 

utrzymaniem rolniczego charakteru naszych małych ojczyzn. Jednoznaczna i ostateczna 

decyzja Rządu RP, wyłączająca z wykazu złóż strategicznych węgla brunatnego 

zamieszkiwane przez mieszkańców naszych regionów obszary, dawałby poczucie stabilności 

i jednoznacznie pozwalała wyznaczyć kierunki rozwoju naszych społeczności. 
 


